
مذاکره با آمریکا
مشکلی را حل نمی کند

خطیب موقت جمعه تهران 
گفت:  اف��رادی که می گویند 
ش��اید با مذاکره ب��ا آمریکا 
مشکلی حل شود، آیات خدا 
را بشنوند. این مذاکره مشکلی 
را حل نخواهد کرد. به گزارش تسنیم، آیت الله 
موحدی کرمانی در خطبه دوم نماز جمعه تهران 
تاکید کرد افرادی که می گویند شاید با مذاکره 
با آمریکا مشکلی حل شود، آیات خدا را بشنوند! 
مشکلی را حل نخواهد کرد. با تمام وجود باید 
از آمریکا متنفر و منزجر بود. او غیر از جنایت، 
کاری نکرده اس��ت. این کش��ور به هیچ یک از 
وعده هایش عمل نکرده اس��ت. روحیه انزجار 
از آمری��کا و تنفر از او و ایادی اش نجات دهنده 
است. خدا گاهی به صورت اعجاز به داد بندگان 
می رس��د. دیدید قوم موس��ی را چطور نجات 
داد؟ ی��ا در جریان طبس چط��ور آمریکایی ها 
نابود ش��دند؟ وی خاطرنش��ان کرد: خطاب به 
ترامپ جمل��ه ای از حضرت زینب را می گویم. 
حضرت زین��ب در مجلس یزید به او گفت هر 
چه می توانی  در ضربه زدن و اهانت به ما تلاش 
کن! اما بدان زورت به س��ر نور خدا نمی رسد. 
آق��ای ترامپ هر چه می خواهی تحریم کن اما 

بدان نتیجه تحریم رسوایی تو است.

مذاکره با ترامپ »خودباختگی
و ساده لوحی سیاسی« است

دس��تیار ویژه رئیس مجلس 
در ام��ور بین المل��ل، توصیه 
ب��ه مذاک��ره ب��ا آمری��کای 
و  خودباختگ��ی  را  ترام��پ 
دانست.  سیاسی  ساده لوحی 
حس��ین امیرعبداللهیان در صفحه ش��خصی 
خود در توئیتر، نس��بت به تحرک یک جریان 
سیاسی و پیشنهاد آنها برای مذاکره مستقیم با 
رئیس جمهور آمریکا واکنش نشان داد. در پست 
امیرعبداللهیان آمده است: »توصیه به مذاکره 
با آمری��کای ترامپ، در حالی ک��ه هر روز این 
رئیس جمهور نامتعادل به مردم ایران سربلند 
اسلامی بی شرمانه توهین می کند، بی بصیرتی، 
خودباختگی و ساده لوحی سیاسی است. اگر سر 
به سر تن به کشتن دهیم/ از آن به که کشور به 
دشمن دهیم/ دریغ است ایران که ویران شود/ 

کنام پلنگان و شیران شود...«

دیدار سرکرده گروهک تروریستی 
ضدایرانی با مقامات واشنگتن

مناب��ع خبری  اعلام کردند س��رکرده یک 
گروهک تروریس��تی در واش��نگتن با مقامات 
آمریکای��ی دیدار کرده اس��ت. س��ایت خبری 
المانیت��ور گ��زارش داد »مصطف��ی هجری«، 
سرکرده گروهک تروریستی »حزب دموکرات 
کردس��تان ای��ران«، روز های ۱۱ ت��ا ۱۷ ژوئن 
)۲۱ تا ۲۷ خرداد( به واش��نگتن سفر کرده و با 
مقام های وزارت خارجه آمریکا و اعضای کنگره 

این کشور دیدار کرده است.

درخواست مرکل برای حل مسأله 
موشکی ایران

صدراعظ��م آلم��ان از نگرانی کش��ور های 
اروپایی درباره برنامه موش��ک های بالس��تیک 
ایران خبر داد. به گزارش ایلنا به نقل از رویترز، 
»آنگلا مرکل« صدراعظم آلمان روز پنجشنبه 
درباره برنامه موش��کی ایران و نقش کشورمان 
در منطقه خاورمیان��ه ابراز نگرانی کرد. وی در 
دیدار »ملک عبدالله دوم« پادشاه اردن، گفت: 
»نفوذ ایران در منطقه نباید تنها مورد مذاکره 
قرار گیرد بلکه باید راه حلی برای آن پیدا شود«. 
مرکل ضمن تاکید بر اینکه کشور های اروپایی 
خواس��تار باقی ماندن در توافق هسته ای ایران 
هس��تند، گفت که آنها درباره برنامه موشکی 
ایران، حضور این کش��ور در سوریه و نقش آن 

در یمن، نگرانند.

اتهام زنی دادگاه آمریکایی
علیه یک »تاجر ایرانی«

دادگاه فدرال ش��یکاگو یک تاج��ر ایرانی را 
به صادرات غیرقانونی قطعات قابل اس��تفاده در 
برنامه موش��کی به ایران متهم ک��رد. به گزارش 
فارس، در ادامه اقدام��ات ضدایرانی دادگاه های 
آمریکایی حالا دادگاه فدرال ش��یکاگو یک تاجر 
ایران��ی را به »ص��ادرات غیرقانونی قطعات قابل 
استفاده در برنامه موشکی« متهم کرد. به گزارش 
آسوش��یتدپرس، دادگاه آمریکای��ی ای��ن تاجر 
56 ساله را متهم کرده س��ال ۲0۱۱ به صورت 
غیرقانونی لوله آلومینیوم که هم در موش��ک و 
هم در صنایع هوافضا از آن اس��تفاده می شود را 
از ایالت ایلینوی به ایران فرس��تاده است. دادگاه 
فدرال شیکاگو مدعی اس��ت این تاجر ایرانی از 
طری��ق بلژیک و مالزی این قطع��ات را به ایران 
فرستاده. دادستان های آمریکایی که این اتهام را 
به تاجر ایرانی زده اند، درباره اینکه هم اکنون او در 

چه مکانی حضور دارد، اظهارنظر نکرده اند.

گروه سیاس�ی: برنامه جامع اقدام مشترک یا همان 
برجام که حس��ن روحانی آن را »آفت��اب تابان« و 
»فتح الفت��وح« می  خواند، این روزها پ��س از اذعان 
اروپ��ا به ناتوانی در حمایت از ش��رکت های اروپایی 
در برابر تحریم های آمریکا، حال و روز خوشی ندارد. 
پنجشنبه گذش��ته ۲ روز پس از اینکه وزیر اقتصاد 
فرانسه با بیان اینکه »بیشتر شرکت های فرانسوی 
نمی توانند در ایران باقی بمانند« صراحتا به ناتوانی 
اروپاییان در مقابل تحریم ه��ای آمریکا اذعان کرد، 
عب��اس عراقچی، معاون سیاس��ی وزیر امور خارجه 
نیز در اظهارنظری صریح تر از وخامت اوضاع برجام 
و فرصت اندک اروپا ب��رای ارائه تضمین ها به ایران 
گفت. به گزارش »وط��ن امروز«، عراقچی می گوید 
برجام در بخش  آی س��ی یو ق��رار دارد، چ��را که با 
خ��روج آمریکا از برجام مهم ترین نقطه تعادل خود 
را از دست داده اس��ت. او چشم انداز ادامه مذاکرات 
با اروپا برای حفظ برجام را روش��ن ندانسته و گفته 
احتم��ال خروج ایران از برج��ام در هفته های آینده 
وجود دارد. با وجود این هشدار معاون سیاسی وزیر 
امور خارجه به خروج از برجام اما همچنان اراده ای از 
سوی طرف اروپایی برای گفت وگوهای نتیجه بخش 
و ارائه تضمین های لازم به ایران وجود ندارد. در چند 
هفته گذش��ته اتحادیه اروپایی هی��چ اقدام موثری 
برای تامین منافع ایران در برجام انجام نداده اس��ت 
و مقامات این اتحادیه تنها به صورت لفظی به دفاع 
از برجام پرداخته اند. طرح های آنان برای حمایت از 
سرمایه گذاری شرکت ها در ایران با استفاده از قوانین 
مسدودس��از نیز راه به جایی نب��رده و تا حالا هیچ 
ش��رکتی برای فعالیت در ایران اعلام آمادگی نکرده 
اس��ت. اروپا برای خرید زمان بیشتر تلاش می کند 
تا بیش از یکصد ش��رکت کوچک و متوس��ط را که 
با آمریکا مراودات مالی ندارند برای مذاکره به ایران 
بفرستد اما به نظر نمی رسد این تلاش ها نیز جدی 
و واقعی باشد. درک همین مساله نیز باعث شده تا 
عباس عراقچی، یکی از عوامل به بار آورنده برجام، به 

اروپا برای پایان فرصتش هشدار دهد.
بر اساس این گزارش، سیدعباس عراقچی، معاون 
سیاس��ی وزیر امور خارجه درب��اره چگونگی حفظ 
برجام پس از خروج آمریکا از این توافق هس��ته ای 
گفت: »روز پنجش��نبه در کنفرانس مربوط به ایران 
گفتم برجام در آی س��ی یو است، چرا که مهم ترین 
نقطه تعادل خود را از دست داده است. نقطه تعادل 
آن خروج آمریکا از برجام است. حال اگر اروپا و دیگر 
امضاکنندگان برجام می خواهند این توافق هسته ای 
را حفظ کنند باید فداکاری بیشتری کنند و خصوصاً 
عدم حضور آمریکا و تحریم های دوباره این کش��ور 

علیه ایران را جبران کنند«.
عراقچ��ی می گوید برج��ام و تحریم ها هیچ گاه 
نمی توانند کنار هم بنشینند. وی گفت: »اغلب مردم 

ایران امروز به اروپا هم اطمینانی ندارند و اروپا برای 
کسب اطمینان این مردم باید تلاش کند. ایرانی ها 
می گویند خروج آمری��کا  از برجام تنها بازی پلیس 
بد و پلیس خوب اس��ت. نقش پلیس خوب  را اروپا 
ب��ازی می کن��د«. وی درباره خواس��ته های ایران از 
اروپ��ا به یورونیوز گفت: »آنچه برای ما اهمیت دارد 
اجرای کامل و تمام عیار برجام است. برای ما اهمیتی 
ندارد چگونه اروپا قص��د دارد برجام را حفظ کند و 
تحریم های آمریکا را دور بزند. آنچه برای ما اهمیت 
دارد حضور و ماندگاری شرکت های اروپایی در ایران 
اس��ت. آنچه برای ما اهمی��ت دارد فروش نفت خام 

اس��ت. ما می خواهیم پول ها براحتی به حس��اب ما 
واریز شود. باید یک ارتباط بین بانکی بین ما و اروپا 
باشد. این موضوع با اروپایی هاست تا راه اصلی را پیدا 
کنند«. عباس عراقچی البته گفت ایران حاضر است 
برای یافتن راه حل و بسته های اروپا برای حفظ برجام 
به اروپا کمک کند. عض��و تیم مذاکره کننده توافق 
هسته ای ایران گفت چشم انداز روشن و مثبتی برای 
ادامه مذاکرات با اروپا برای حفظ برجام وجود ندارد 
اما او منتظر است همان گونه که ایران فداکاری های 
زیادی برای حفظ برجام کرده است اروپا نیز دست 

به فداکاری بزند.

حسن روحانی پس از خروج آمریکا از برجام مهلت 
زمانی ب��ه اروپا داد تا با حمایت از برجام این توافق را 
زنده نگ��ه دارد. عباس عراقچی می گوید انتظار ایران 
به سر آمده اس��ت و احتمال خروج ایران از برجام در 
هفته های آین��ده وج��ود دارد. وی گفت: »نمی توانم 
بگویم چش��م انداز ادام��ه مذاکرات با اروپا روش��ن و 
مشخص است و می تواند ما را به دستیابی به یک بسته 
مشترک برای حفظ برجام رهنمون کند. ما همچنان 
منتظریم و امیدوار تا بسته پیشنهادی اروپایی ها مورد 

رضایت ایران باشد تا ایران از برجام خارج نشود«.
وقت کشی اروپا با 100 شرکت کوچک ■

 ۱8 در  برج��ام  از  آمری��کا  خ��روچ  از  پ��س 
اردیبهشت ماه، حسن روحانی خواستار ادامه برجام با 
اروپا به شرط ارائه تضمین برای تامین منافع ایران در 
برجام شد ولی با این حال فرصت اروپا برای مذاکرات 
را محدود دانست. چندی بعد عباس عراقچی مهلت 
 اروپ��ا برای حفظ برج��ام را ۲ ماه اع��لام کرد. حالا

۲ هفته به پایان این فرصت، طرف اروپایی به جای 
ارائه تضمین های حقوق��ی و عینی، تلاش می کند 
۱00 شرکت کوچک و متوسط خود را برای مذاکره 
به ایران بفرس��تد. این خبر را هلگا اشمید، دبیرکل 
بخ��ش روابط خارجی اتحادیه اروپای��ی در دیدار با 
علی اکبر صالح��ی، معاون رئیس جمه��ور و رئیس 
س��ازمان انرژی اتمی ایران داد. علی اکبر صالحی در 
این دیدار که در نروژ برگزار ش��د، گفت: برای حفظ 
برجام نیازمند برآورده شدن انتظارات و نیازها و رفع 
عملی و دائمی تحریم های ظالمانه هستیم و امکان 
پایبندی به تعهدات برجام همزمان با تداوم تحریم ها 
به هیچ عنوان مورد قبول جمهوری اس��لامی ایران 
نخواهد بود. وی افزود: اروپا تاکنون گام های خوبی در 
جهت حفظ برجام برداشته اما در شرایط کنونی باید 
بر نتایج عملی سیاست های اعلامی از سوی اتحادیه 
اروپایی تمرکز کرد. هلگا اش��مید در پاس��خ تأکید 
داشت: اروپا مصمم تر از همیشه درصدد حفظ برجام 
خواهد بود و با ایجاد مکانیزم های ویژه جهت رسیدن 

به این هدف تلاش خواهد کرد.
اش��مید به ابتکار گفتمان سیاس��ی صنایع که 
دربرگیرنده مذاکرات تجاری شرکت های کوچک و 
متوسط در سطح اتحادیه اروپایی با ایران است اشاره 
کرد و اظهار داش��ت: قرار است بزودی ۱00 شرکت 
وارد مذاک��رات کاری با طرف های ایرانی ش��وند و با 
توجه به اینکه بیش از 60 درصد صنایع اروپا در این 
سطح فعالیت دارند انتظار می رود چارچوب مناسبی 
ب��رای همکاری با حمایت و مش��ارکت مس��تقیم 
اتحادیه اروپایی به وج��ود آید. وی همچنین درباره 
س��ازوکارهای مالی و بانکی مورد نیاز نیز به تشریح 
آخرین وضعیت موجود پرداخت و اتحادیه اروپایی را 
متعهد به یافتن راه حل مناسب برای برقراری روابط 

تجاری و مالی با ایران دانست.

سیاسی 0 2

تمام ذخایر انرژی خلیج فارس
تحت سیطره امنیتی ما است

جانشین فرمانده کل سپاه می گوید تمام 
ذخایر انرژی خلیج فارس تحت سیطره امنیتی 
ما است و دشمن می داند جنگ با جمهوری 
اس��لامی ای��ران ق��درت را در جه��ان تغییر 
می دهد. س��ردار حسین س��لامی با تاکید بر 
اینکه دشمن وقتی به ما حمله می کند که به 
دست خود ضعیف شده باشیم، افزود: دشمن 
دست گذاش��ته  اس��ت روی نفوذ منطقه ای 
ایران و بعضی دوستان هم فکر می کنند اگر 
ما در این زمینه کوتاه بیاییم همه چیز تمام 
می شود در صورتی که ما امروز با ایستادگی 
و گشودن مرزهای جدید و ایجاد ساختارهای 
جدید قدرت موفق بوده ایم. وی با اش��اره به 
اینکه از دس��ت دادن قدرت نفوذ منطقه ای 
غیرممکن است، زیرا نفوذمان معنوی است، 
اظهار کرد: عقب نشینی از خاکریز اول یعنی 
از دس��ت دادن همه  چی��ز و این قاعده نبرد 
با دشمن اس��ت، بعد می گویند موشک ها را 
متوق��ف کنی��د و بردش��ان را کاهش دهید، 
یعنی قدرت بازدارنده خود را کنار بگذاریم و 
عجیب است از کسانی که هنوز فکر می کنند 
ای��ن نحوه تعامل با دش��من پاسخگوس��ت. 
جانش��ین فرمانده کل س��پاه انرژی جهان را 
تح��ت مدیریت امنیتی ای��ران عنوان کرد و 
افزود: تمام ذخای��ر انرژی خلیج فارس تحت 
س��یطره امنیتی ما اس��ت و تمام مؤلفه های 
استراتژیک دشمن تحت اختیار ما قرار دارد 
و می دانند جنگ با جمهوری اس��لامی ایران 
ابع��اد جهانی دارد و قدرت را در جهان تغییر 
می دهد. س��ردار س��لامی خاطرنش��ان کرد: 
بعضی از آقایان نامه نوشته اند که ما با آمریکا 
مذاکره مس��تقیم کنیم، ما 40 س��ال تجربه 
داریم و کاملا دشمنان مان را شناخته ایم، ما 
عزیزیم و دشمنان ما عزت ما را نمی خواهند، 
اینها را برای دانش��جویان بیان و ذهن شان را 
آش��نا کنید تا فرق بین ذه��ن ذلت آمیز را با 

تفکر عزت بخش بفهمند.

طرح نمایندگان مجلس برای »مقابله 
با پولشویی و مبارزه با تروریسم«

نماین��دگان  از  جمع��ی 
اس��لامی  ش��ورای  مجلس 
پولش��ویی  با  مقابله  »طرح 
و مب��ارزه با تروریس��م« را 
تهی��ه و تدوی��ن کردند. در 
همین زمینه، عزت الله یوسفیان ملا، نماینده 
مردم آمل در مجلس ش��ورای اس��لامی در 
گفت وگو با ف��ارس، ضمن تایی��د این خبر 
گف��ت: امروز زمان آن اس��ت که نمایندگان 
خان��ه ملت ب��رای حمایت از حق��وق مردم 
قوانینی تصویب کنند ک��ه خلأهای قانونی 
را پر کن��د. وی افزود: ما درباره پولش��ویی 
و پول ه��ای ناس��الم قوانینی داری��م اما این 
قوانین نیاز ب��ه مصوبات دیگری هم دارد تا 
کامل ش��ود؛ در همین راستا طرحی را تهیه 
و تدوین کردیم تا قوانین محکم و درس��تی 
در این زمینه داشته باشیم. عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس همچنین 
با تاکید بر اینکه FATF بایگانی می ش��ود، 
تاکید کرد: حمایت از مقابله با پولش��ویی و 
مبارزه با تروریس��م از جمله مباحثی اس��ت 
که در این طرح به آن توجه شده و مباحث 
مرتبط با آن در طرح گنجانده ش��ده است. 
یوس��فیان ملا با اش��اره به دیدار نمایندگان 
مجل��س با رهبر معظم انقلاب گفت: در این 
جلس��ه و با توجه ب��ه رهنمودهای رهبری 
برای تصوی��ب قوانین داخلی ب��رای مبارزه 
با پولش��ویی و تروریس��م تصمیم به تدوین 
این ط��رح گرفتیم که هفت��ه آینده تقدیم 

هیات رئیسه مجلس خواهیم کرد.

عراق: تحریم های آمریکا
تاثیری بر مبادله نفتی با ایران ندارد

وزیر نفت عراق گفت تحریم های آمریکا 
تاثی��ری بر مبادل��ه نفتی با ای��ران نخواهد 
داش��ت. جبار العیبی در حاش��یه نشس��ت 
اوپک در وین گفت تحریم های آمریکا علیه 
ایران بر تبادل نفت خام این کش��ور با ایران 
تاثیری نخواهد داشت. رویترز نوشت: عراق 
س��ال گذش��ته با ایران توافق کرد نفت خام 
میدان نفت��ی کرکوک را برای اس��تفاده به 
پالایشگاه های این کشور بفرستد که پس از 
آن ای��ران همان میزان نفت را به بخش های 
جنوبی ع��راق تحویل خواهد داد. وزیر نفت 
ع��راق در جمع خبرن��گاران گفت نفت خام 
ارسالی به ایران در عوض هزینه برقی است 
که عراق دریافت کرده اس��ت، تا اینکه نفت 

دریافت کند.

عباس عراقچی: اگر اروپا و دیگر امضاکنندگان برجام می خواهند توافق هسته ای را حفظ کنند باید فداکاری بیشتری کننداخبار

برجام در آی سی یو
اخبار
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پس از فرمایشات رهبر انقلاب در 
دیدار نمایندگان مجلس که درباره 
الحاق به کنوانس��یون های مشکل دار هشدار دادند، 
با سیدحسین نقوی حسینی، سخنگوی کمیسیون 
امنیت مل��ی و سیاس��ت خارجی مجل��س درباره 
مخاط��رات FATF و لوای��ح آن و الزامات تصویب 

قانون ملی در این باره گفت وگو کردیم. 
***

  رهبر انقلاب  در دیدار  نمایندگان مجلس بیانات 
صریحی درباره کنوانس�یون های مشکل دار مطرح 
کردند که طبیعتا نقش�ه راه را ترس�یم کرده است؛ 
اش�اره این موضوع نیز گروه ویژه اقدام مالی بود که 
بحث داغ این روزهای مجلس اس�ت؛ مشکل اصلی 

این کنوانسیون ها چیست؟
همان ط��ور که رهبر انقلاب بدرس��تی اش��اره 
فرمودن��د، FATF پخ��ت و پ��ز اس��تکبار جهانی 
اس��ت و کنوانسیون های مربوط به آن هم محصول 
همان هاست. بنابراین FATF جز اینکه دست ما را 
در پوس��ت گردو قرار دهد و بیگانگان را بر کشور ما 
مسلط کند و آنها را در جریان همه اقدامات مالی و 
پولی ما قرار ده��د و به لحاظ تحریم آنها را قادر به 
نقطه زنی کند، اثر دیگری ندارد. ولی خب! این دولت 
که از ابتدا توجهی به این مسائل نداشت؛ وزیر اقتصاد 
دولت بدون اطلاع مجل��س FATF را امضا کرد و 
قول داد توصیه های چهل گانه FATF عملیاتی شود 
و بر اس��اس همین قولی که داد دولت لوایحی را به 

مجلس تقدیم کرد تا آن توصیه ها عملیاتی شود. 
  البته برخی نمایندگان، علنی مخالفت کردند اما 

خب! نتیجه نداشت.
برخ��ی نمایندگان مجلس ک��ه از ماجرا مطلع 
بودند، فریاد زدند و اطلاع رسانی کردند و در مجلس 
با انواع اس��تدلال ها صحبت کردن��د اما جریانی در 
مجلس وج��ود دارد که نمی خواهد این مطالبات را 
بپذیرد. در نهایت 3-۲ طرح از این موارد به مجلس 
آمد از جمله پالرمو، قانون مبارزه با پولشویی و قانون 
مب��ارزه با تامین مالی تروریس��م که در آن ش��رط 
تشخیص گروه های تروریستی به عهده شورای  عالی 
امنیت ملی گذاش��ته ش��د. نکته مهم اینکه همین 
شرط را هم FATF نپذیرفت و مجلس را ملزم کرد 
این بند حذف شود و متاسفانه برای حذف این بند 
در مجلس تلاش شد. به رغم اینکه ما فریاد زدیم که 

این اقدام خلاف استقلال کشور است و هیچ نسبتی 
با روحیه انقلابی گری ما ندارد اما پذیرفته نش��د و 

خواست آنها دنبال شد.
  خطرناک ترین بخش گروه ویژه اقدام مالی را کدام 

بخش می دانید؟
بدتر از همه اینها، الحاق به کنوانسیونی است که 
تحت عنوان CFT مطرح ش��د؛  از ابتدا گفتیم که 
این کنوانسیون استعماری است و نباید در مجلس 

تصویب شود.
  در ش�رایط فعلی برجام، پیوستن به CFT واقعا 

توجیه دارد؟
دقیقا نکته همین است؛ بعد از فروپاشی برجام 
اصلا توجیه��ی ندارد. حالا اگر برج��ام مانده بود و 
طرف مقابل به تعهداتش عمل کرده بود باز ش��اید 
مقداری محل تأمل داشت اما وقتی برجام فروریخته 
و تمام تحریم های ثانویه آمریکا برگشته است و در 
طول ۲/5 س��ال اجرای برجام، اینها با نظام مالی و 
پولی ما کار نکرده اند، حالا چه در بلک لیس��ت آنها 
باشیم یا نباشیم؛ چه FATF را پذیرفته باشیم  و 
چه نه؛ حالا که آمریکا از برجام خارج شده و قطعا با 
سیستم پولی و مالی ما کار نمی شود، چه توجیهی 
دارد که دست و پای خودمان را ببندیم و خودمان را 
در اختیار استکبار جهانی بگذاریم تا او هرکاری که 

دلش می خواهد انجام دهد، بنابراین این کار 
خیانت به منافع ملی کشور است.

  خب! تصمیم مجلس بعد از صحبت های 
رهبر انقلاب چه خواهد بود؟

با توجه ب��ه بیانات رهبر معظم انقلاب، 
FATF دیگر منتفی اس��ت و کسی 

نباید از الحاق به کنوانسیون 
یا مسکوت ماندن ۲ ماهه 
و این موضوعات صحبت 

کند. رهبر انقلاب یک مزیت برجس��ته دارند و آن 
اینکه اگر جایی انتقادی می کنند یا ایرادی می گیرند، 
راه حل هم ارائه می دهند، یعنی بدون راه حل انتقاد 
نمی کنن��د. در این باره هم ب��ه مجلس راه حل ارائه 
کردن��د و گفتند چرا باید به کنوانس��یون هایی که 
اهداف شان شفاف نیست بپیوندیم و در این زمینه 
لازم اس��ت خودمان قانون مب��ارزه با تامین مالی و 
پولی تروریسم را تکمیل کنیم و نکات مثبت این نوع 
کنوانسیون ها را در قوانین خودمان بیاوریم و طبیعتا 
بخش های منفی آن را حذف کنیم و تعهدی نسبت 

به این بخش های منفی نداشته باشیم. 
  موضوعی که همیشه مورد اشاره تیم دیپلماسی 
قرار می گیرد شرط تحفظ است؛ آیا اساسا این شرط 

کارآیی دارد و مورد قبول واقع می شود؟ 
بنده همان روز چهارشنبه که به عنوان مخالف 
صحب��ت ک��ردم با اس��تدلال حقوق��ی گفتم حق 
تحفظ هیچ اثر حقوقی ندارد. مثال آوردم از همین 
کنوانس��یون؛ اینکه مصر با حق تحف��ظ الحاق به 
کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم را پذیرفت 
ول��ی هلند اعتراض کرد و بر اث��ر این اعتراض حق 
تحفظ مصر بلااثر شد. در نمونه دیگر کره شمالی حق 
تحفظ گذاشت که در مقابل آمریکا و اروپا اعتراض 

کردند و این حق تحفظ بی اثر شد. 
  چگونه بی اثر شد؟ 

در متن کنوانسیون آمده است اگر 
کشوری به حق تحفظ یک کشور دیگر 
اعتراض کند، این حق بلااثر می شود و 

اعتبار حقوقی ندارد. خب! اکنون 
سوال من این است: 
می خواهید  چرا 

کلاه س��ر مردم و مجلس بگذاری��د و بگویید حق 
تحفظ؟ بنده مصادیق نقض آن را عرض کردم.

  یعن�ی با یک اعتراض، ح�ق تحفظ اصطلاحا هوا 
می شود؟

بل��ه! همین طور اس��ت. ش��ما یک کش��ور نام 
ببرید که حق تحفظ خود را توانس��ته باشد اعمال 
کند. اصلا فرض کنید هر ۱80 کش��ور حق تحفظ 
گذاشته باشند، خب! کدامیک از اینها توانسته اند از 
این حق استفاده کنند؟ پاسخ هیچکدام است. حق 
تحفظ یا شرطی که کمیسیون امنیت ملی گذاشته 
یا بیانیه های تفسیری دولت، هیچ کدام اثر حقوقی 

ندارد. 
  آیا می توان گفت شرط تحفظ ابزاری برای پذیرش 

این قبیل کنوانسیون ها شده است؟
من شفاف عرض کردم؛ حق تحفظ یعنی کلاه 

گذاشتن سر خودمان.
  موض�وع دیگری که آقای عراقچی به آن اش�اره 
کرده لیس�ت مورد تایید FATF اس�ت که نامی از 
انصارالله یم�ن و حزب الله لبن�ان و دیگر گروه های 
مقاومت نیامده و صرفا اسم گروه هایی مثل داعش، 
  FATF القاعده و... است و با این توجیه، پیوستن به
را   تجویز می کنند؛ در این باره نیز توضیح می دهید؟

اول اینکه باید بگویم اسم حزب الله و انصارالله یمن 
در لیست تحریم آمریکایی ها هست و آمریکایی ها 
کاری به لیست های دیگر ندارند اما لیست مورد نظر 
FATF  آن لیستی است که شورای امنیت سازمان 
ملل تصویب می کند؛ آقای عراقچی درست می گوید، 
انصارالله و حزب الله فعلا در لیست تحریمی شورای 
امنیت نیستند اما این طرف بحث را هم بگوییم که 
این گروه های مقاومت در نوبت ورود به این لیست 
هستند. خب! وقتی ما یقین داریم در نوبت هستند 
و آمریکایی ها در عمل کاری به لیست شورای امنیت 
ندارند، خب! چرا ما الان از ترس مرگ، خودکشی 
کنیم؟ ما باید قانون خودمان را تصویب کنیم 
و اگر کارگروه مالی هم اعتراضی داش��ت باید 
قانون خودمان را ارائه دهیم و بگوییم همان 
موضوعاتی که شما مطرح می کنید به صورت 
پیشرفته تر توسط خودمان تصویب شده است 
و بن��ای همکاری داریم ام��ا در چارچوب قوانین 
خودمان. اتقاقا الان اکثر کش��ورها مش��کل دارند و 

علت آن هم پیوستن به FATF است. 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس در گفت و گو با »وطن امروز«:

FATF دیگر موضوعیت ندارد
گفت و گو

نما

توتال: با تحریم های آمریکا حق معامله با ایران را نداریم
مدیر ارش�د اجرایی توتال گفت: اداره یک ش�رکت بین المللی بدون دسترسی به تامین مالی آمریکا یا 
سهامداری آمریکا، غیرممکن بوده و این واقعیت جهان است که ما حق معامله با ایران را نداریم. به گزارش 
فارس، توتال پس از توافق 2015 توسعه بخشی از بزرگ ترین میدان گازی جهان را به دست گرفت اما با 
خروج واشنگتن از برجام، این شرکت اکنون در حال خروج از این پروژه و ایران است. رئیس این شرکت 
بزرگ نفتی، قوانین اروپایی برای فعالیت در ایران را ناکارآمد دانس�ت و تلویحا گفت توتال س�رمایه 10 
میلیارد دلاری اش در آمریکا را فدای 40 میلیون یورو س�رمایه گذاری در ایران نمی کند. پاتریک پویانه، 
رئیس توتال در سمینار اوپک در وین گفت: »یک شرکت بین المللی مانند توتال وجود ندارد که بتواند در 
هر کشوری با وجود تحریم های ثانویه کار کند. ما این حق را نداریم. این واقعیت جهان است.« وی اذعان 
کرد ممکن است موضعش با موضع رهبران اروپایی سازگار نباشد. اتحادیه اروپایی تلاش می کند با تصویب 
قوانینی با هدف حمایت از شرکت های این اتحادیه که مبادلات تجاری با ایران دارند، توافق هسته ای را 
نجات دهد. پویانه با این حال گفت: من باید واقع بین باشم و با واقعیت روبه رو شوم. وی افزود: »واقعیت این 
است که سرمایه جهان اکنون در دست آمریکاست... آیا درست است در این جهان آمریکا ]از این سرمایه[ 
برای اعمال برخی قوانین برای دیگر کشورها استفاده می کند؟ این یک بحث است. آمریکا می تواند تصمیم 
بگیرد که من نتوانم به هیچ تامین مالی آمریکا دسترسی داشته باشم... اجازه بدهید واضح بگویم؛ اداره 
یک شرکت بین المللی نظیر توتال بدون دسترسی به تامین مالی آمریکا یا سهامداری آمریکا، غیرممکن 
اس�ت«. توتال می گوید بانک های آمریکایی در 90 درصد فعالیت های تامین مالی این شرکت مشارکت 
دارند و حدود 30 درصد س�هام این شرکت متعلق به سرمایه گذاران آمریکایی است. بیش از 10 میلیارد 
دلار از سرمایه توتال در فعالیت هایی در آمریکا است. در مقایسه، توتال کمتر از 40 میلیون یورو یا حدود 

46 میلیون دلار در پروژه عظیم پارس جنوبی هزینه کرده است.


